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HÚSVÉT 4. VASÁRNAPJA                    C év                     1– 4 oldal 

 

Olv.: ApCsel 13,14.43-52 – Jel 7,9.14b-17 – Jn 10,27-30 

Jézus a jó pásztor 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! 
Jó Pásztor vasárnapja van. Jézus Krisztusra gondolunk, aki az Egyház feje. Jézus oldalából, 
áldozatos halálából született az Egyház. Romano Guardini a XX. század elején élt. Nagy 
teológus, néhány könyve magyarul is megjelent. Azt jövendölte, hogy a XX. században az 
Egyház újra éled a lelkekben. Egy másik katolikus gondolkodó azt jövendölte, hogy a XX. 
század az Egyház százada lesz. A XX. században volt a II. vatikáni zsinat. Ez a zsinat azt 
sejtette, hogy igazuk van ezeknek a jövendőmondóknak. Mire a század végére értünk és most 
a III. évezred elején azt látjuk, hogy ezek a jövendölések nem teljesedtek be. Egyre inkább azt 
tapasztaljuk, hogy farkasok között él az Egyház, élnek a keresztények. 
 

Jó Pásztor vasárnapján imádkozzunk azért, hogy a jó Pásztorhoz tartozzunk! 

A jó Pásztor vezetését elfogadjuk! 

 

Keresztény létünkről van szó! Nézzünk önmagunkba, vizsgáljuk meg gondolatainkat, 
törekvéseinket, terveinket, céljainkat. Kérjük Isten bocsánatát bűneinkre és kegyelmét a 
keresztény élethez. 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! 
Jó Pásztor vasárnapja van. Ez a kép Isten és az ő népének szoros kapcsolatát, életet jelentő 
kapcsolatát fejezi ki számunkra. Foglalkozzunk ezzel a képpel akkor is, ha mi 2000 évvel 
később élünk, mint Jézus élt itt a földön! Foglalkozzunk ezzel a képpel akkor is, ha mi 
városban élünk! A városi ember eljutott odáig, hogy gyerekeik már nem is ismerik az 
állatokat. Csak a mesekönyvekben találkoznak ilyen élőlényekkel. Ezekről egészen fals és 
hamis elképzeléseik lehetnek. 
 

A Pásztorkép üzenete: az áldozatvállalás! 

Ez a kép nem elavult. Nagyon kifejező, érdemes utánajárni: mi az üzenete? Sajnos számunkra 
nem éppen vonzó fogalommal, gondolattal kell elindulnunk. A modern ember ettől a 
fogalomtól idegenkedik. Ez így hangzik: 
 

Áldozatvállalás! 

 

Sokan azt is tudják, hogy a kereszténység, a kereszténység tanítása azért idegen az emberek 
számára, mert központi gondolata: az áldozat! Csak azok mondanak ilyet, akik nem 

gondolkodnak. A kereszténység azért helyezi középpontban ezt a fogalmat, mert Jézus azt 
mondja:  

„Nem azért jöttem, hogy Nekem szolgáljanak, 
hanem, hogy Én szolgáljak!” 
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Az áldozatfogalom innen ered! Az embereknek akkor van közük egymáshoz, ha készek 
áldozatot hozni egymásért. Kereszténynek sem kell lenni ahhoz, hogy az ember ezt belássa. 
Aki a másik emberért nem hajlandó áldozatot hozni, az kifejezi azt, hogy semmi köze nincs 
ahhoz a másik emberhez. Nagyon sajátos, de szembesülni kell ezzel! Jézus ebbe helyezi 
küldetését, ezzel fejezi ki kapcsolatát velünk! A jó Pásztor ezt mondja:   
 

„Életemet adom oda értük!” 

„Azért jöttem, hogy életük legyen!” 

 

A pásztor és a nyáj kapcsolata magától értetődő, természetes volt az ókori keleten. Az 
asszírok, a sumerok, a babiloniak világában a király Istentől kirendelt vezető volt. Az volt a 
feladata, küldetése, hogy gondja legyen a népre úgy, ahogy a pásztornak gondja van a nyájra, 
aki legelőre vezeti, forrásokhoz viszi őket. A gyengéket felkarolja, gondoskodik róluk. Ez a 
kép Izrael őstörténetében is egészen természetes. Isten Izrael népe számára az a valaki, aki 
pásztorként gondoskodik a népről. A zsoltáros ezekkel a szavakkal imádkozik: „Járjak, bár a  
halál sötét völgyében, ott sem félek, mert Te velem vagy! Pásztorbotod az én bizodalmam!”  
 

Jézus mindennapi tapasztalata szerint mondja magáról: 
„Én vagyok a jó pásztor!” 

 

„Én vagyok az ajtó!” 

Nekünk az a feladatunk, - mint nyájnak, mint Jézushoz tartozóknak, - hogy ennek a 

pásztorképnek egyes elemeit megértsük, megértsük, amiket Jézus kifejez ezekkel. Nem ezzel 
a képpel kezdi Jézus, amikor a pásztori szolgálatát kimondja. Ennek van egy előzménye, ez 
segít abban, hogy ez a pásztorkép valamiképpen közelebb kerüljön a lelkünkhöz. Jézus azt 
mondja bevezetésképpen, hogy övéi megértsék, mit is akar mondani: 
 

„Én vagyok az ajtó, aki az ajtón jön be, az életet talál! 

Aki nem az ajtón jön be az tolvaj, azért jön, hogy lopjon, raboljon!” 

 

Ahhoz, hogy ezt a mondatot jobban megértsük, tudnunk kell, hogy a pásztorok Jézus korában 
keleten - azon a vidéken, ahol Jézus élt, - sajátos módon gondoskodtak a nyájról. Karámokat 
készítettek éjszakára tüskés, bozótos ágakból. A karámnak volt egy ajtaja, a bárányok ezen 
mentek be. Az akkori pásztorok abba a résbe feküdtek, ami ajtóként szerepelt. Jézus azt akarja 
kifejezni, - amikor ezt a képet használja, - hogy az akolba csak Jézus testén keresztül lehet 
bemenni. Aki oda be akar menni, az csak azon keresztül tud bemenni, Aki ott van az ajtóban. 
 

Péter Jézus nyájának, követőinek pásztora 
Amikor Jézus megbízza Pétert a pásztori szolgálattal, - nem olyan régen hallottuk, - akkor azt 

kérdezi: „Szeretsz Engem?” Amikor Jézus hármadszor is kérdezi: „Szeretsz Engem jobban, 
mint a többiek? Péter nem azt mondja: „Szeretlek, jobban, mint ők.” Péter nagyon szomorúan 
adja meg a választ: „Uram, te mindent tudsz, azt is tudod, hogy szeretlek téged!” Gyönyörű, 
visszafogott és csak Istenhez méltó válasz. Akkor rábízza Jézus az övéit. A nyáj nem Péteré, a 
nyáj Jézusé! Péter Jézus nyájának, követőinek pásztora! 
 

Jézus azt mondja Péternek: „Te kövess Engem!” Gondoljunk arra az eseményre, amikor Jézus 
arról beszél, hogy Jeruzsálembe mennek, meg fog halni, odaadja az életét értünk. Péter akkor 
azt mondja: „Ez nem történhet meg Veled!” Jézus elutasítja: „Távozz Tőlem!” Erre utal, 
amikor Jézus megbízza őt azzal a szolgálattal, hogy kövess Engem! Igen is, azon az úton járj, 
amely úton Én járok, amely utat te nem akartad megérteni, de már érted!  
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A pásztorkép nagyon gazdag. Négy nagyon lényeges eleme van. 
 

Első: Az ajtó! 
Jézus mondja: A tolvaj nem az ajtón megy be, mert azért jön, hogy ártson, hogy magának 
szerezzen valamit. Ezzel szembeállítva mondja Jézus: A jó Pásztor azért jön, hogy életük 
legyen! Életük és egyre bővebben áradó életük legyen! 
 

Mi az, amiből él az ember? Mi az, ami táplálja az ember életét?  Nyáj esetében a pásztor 
dolga az, hogy dús legelőre és forráshoz vezesse a nyájat. De miből él az ember? Ez a döntő! 
Jézus válaszol: „Az embert az isteni élet élteti, ami az igazság!” Isten Igéjét össze kell 
kapcsolni az igazsággal, mert az igazság az, amit az Isten mond! Az igazság az Isten Igéje! 

 

Szeret az Isten!  
Miből él az ember?  
Az igazságból, ami Isten szava!  
Miből él az ember?  
A szeretetből,  
mert valaki azt mondja nekem, hogy szeretlek! 

Azért jöttem, hogy életük legyen!  
Ez a pásztorkép első, nagyon lényeges üzenete. 

 

Második: Önmagát adja oda!  
A modern ember vonakodik szembesülni ezzel a fogalommal: áldozat. A keresztény 
gondolkodás középpontjában a kereszt van, ami legjobban szimbolizálja az áldozatot. A 
kereszt arról szól, hogy önként adom oda az életemet! Krisztus megjeleníti ezt a titkot, amit 
minden nap, minden vasárnap ünnepelünk a szentmisében az eucharisztia titkát: Testemet 

adom, Véremet ontom értetek! Megrendítő nagy igazság!  
 

Jézus önként adja oda értünk az életét,  
hogy kifejezze, mennyire szeret bennünket!  
Kifejezze, hogy az ember csak abból él,  
hogy tudja, Valakinek olyan fontos,  

hogy kész érte meghalni is! 

 

Harmadik: Ismerem enyéimet és enyéim ismernek Engem!  
A bibliai fogalmak szerint ismerni azt jelenti: összetartozni! Egymással bensőséges 
kapcsolatba kerülni. A teremtéstörténetben azt az igazságot halljuk, hogy Ádám megismerte 
Évát. A Szentírás ezzel azt az életszövetséget mondja ki, hogy ez a két ember életre-halálra 
összetartozik. Ez az összetartozás, egymásnak ilyen ismerete az élet forrása. Ebből születik 
újjá az élet!  
Ismerem enyéimet és enyéim ismernek Engem! Összetartozunk és ez az összetartozás 
semmiképpen nem jelent birtoklást. A feleség nem birtokolja férjét. A férj nem birtokolja 
feleségét. A szülők nem birtokolják gyerekeiket. Többről van szó. Ismerik egymást, 
bensőséges kapcsolatban vannak egymással és ebből a kapcsolatból bontakozik ki az élet! Ez 
a pásztorkép nagyon fontos üzenete számunkra. 
 

Jézus azt mondja:  
én az Atyához tartozom,  
így tartozom hozzátok is, ti meg Énhozzám! 

Életkapcsolatok! 
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Negyedik: Egy akol legyen és egy pásztor!  
Az egység! Mennyit hallunk az egységről. Mennyit szenvedünk attól, ha az egység nem jön 
létre. Jézus azt mondja: „Más juhaim is vannak.” Nem csak azok vannak, nem csak azok 
tartoznak Hozzám, akik már ismernek Engem, hanem azok is az Enyéim, akik nem ismernek! 
Azokat is ide kell hozni, hogy az emberek megismerjék egymást! Az emberek megismerjék 
egymásban ezt az életet jelentő összetartozást, ezt a kapcsolatot!  
 

Azokat is ide kell hozni, akik megtévedtek!  
Azokat is ide kell hozni, akiket félrevezettek!  
Azokat is ide kell hozni, akik vesztükbe rohannak!  

 

Jézus ezt az igazságot fejezi ki, amikor azt mondja: a 99-et otthagyja, hogy az egyet 

megkeresse, vállára veszi, ölébe veszi és hazahozza. Bensőségesebben fordul hozzá, mint a 
meglévőkhöz, hiszen őt meg kell menteni, őt haza kell hozni az emberi közösségbe, mert az 
ember csak közösségben tud élni.  
 

Az élet megkérdőjeleződik, ha  az ember kikerül a közösségből! 

 

Jó Pásztor vasárnapja van. Mi városi emberek barátkozzunk ezzel a képpel! Engedjük, 
hogy Jézus szeretetével átalakítson bennünket!  
 

Nem egyszerű a mai világban, mert az ember spirituális, szellemi, politikai 
vezetőjének csak azt ismeri el, aki kész érte minden áldozatra, kész az életét is 
kockáztatni érte. Nagyon érdekes, erre egyre nagyobb az igényünk, miközben 
atomizálódott a társadalom. Az a világ, amiben élünk szisztematikusan rombolja a 
közösséget, mert egyfolytában az egyénről beszél, az egyén jogairól, az egyén 
szabadságáról. Mintha elfelejtene arról beszélni, hogy ennek az egyénnek – akinek 

legyen szabadsága, legyenek jogai, fontos, hogy legyenek, - kötelezettségei is vannak. 
Közösséghez csak akkor lehet tartozni, ha az embernek nemcsak elvárásai vannak, 
hanem belátja azt, hogy egymáshoz alkalmazkodni is kell.  
Szívünk mélyén erős Pásztorra vágyakozunk, aki értünk van, aki áldozatos lélekkel 
van értünk!  
 

Azzal szembesülni kell,  
hogy az összetartozás, a szoros életközösség a Pásztorral 

csak akkor lehetséges,  
ha az ember lélekben eljut odáig, 

hogy a Pásztorral, egymással,  a társammal is szoros közösségben vagyok! 

Különben eláruljuk az igazságot! 

 

Mondjunk igent az életre, mert ez az igazság! 

Igen: az élet! 

 

+  A M E N  + 

 


